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Zápis z jednání pracovní skupiny OS-1.12.2022, 11:00, hybridně (MS 

Teams, Ústřední knihovna UK) 

Zúčastnění 

Valentýna Drtinová UK  Veronika Kolínová UPCE 

Anna Horecká UK  Šárka Kostecká OSU 

Dagmar Hanzlíková UK  Lucia Ferencei VŠE 

Matyáš Hiřman UK  Barbora Pincová VŠE 

Ondřej Kouklík UK  Tereza Ircingová VŠE 

Milan Janíček UK  Andrea Kučerová VŠE 

Jakub Řihák UK  Naděžda Fasurová MENDELU 

Tomáš Inspektor VŠB  Martina Šmardová MENDELU 

Barbora Loskotová UTB  Kristýna Zychová ČZU 

Ondřej Fabián UTB  Jiří Mašek UJEP 

Jan Skůpa VUT  Radomir Sztwiertnia  UPOL 

Marika Hrubá MU  Marika Hrubá MU 

Jiří Marek MU  Jiří Marek MU 

Aneta Pilátová MU  Aneta Pilátová MU 

Jana Baluchová MU  Jana Horká AMU 

Marie Šípková MU  Helena Vorlová JČU 

Alena Šetková VŠPJ  Tereza Šímová AV ČR 

Barbora Katolická ZČU  Jindřich Fejfar AV ČR 

Štěpánka Miňová ZČU  Petr Palko UHK 

Kristina Rumpíková ZČU  Ludvík Steiner TUL 

Martin Černý ČVUT  
 

Příští jednání PS OS při AKVŠ se uskuteční 4.1.2023 online opět od 11 hodin.  

Zahájení schůzky 

• Krátké představení Centra pro podporu open science na UK 

• Shrnutí programu 

Zvolení předsedy pracovní skupiny 

• Nominace: Valentýna Drtinová (UK), Jiří Marek (MU) 

• Jiří Marek se vzdal své nominace ve prospěch Valentýny Drtinové 

• Jiří Marek: mělo by proběhnout postupné spojení skupin OS při AKVŠ s neformální skupinou 

OA Manažeři 

• Zvolena byla Valentýna Drtinová 
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Komunikační kanály 

• Představení komunikačních kanálů  

• MS Teams 

o online schůzky 

• Sharepoint  

o sdílení souborů, komunikace, spolupráce na dokumentech 

• Slack: http://oamanazericz.slack.com  

o původní komunikační kanál skupiny OA Manažeři 

o Momentálně probíhají diskuze ohledně možností slev pro placenou verzi, řeší se s VV 

AKVŠ 

• E-mailová konference: akvs-psos@cesnet.cz 

• Web AKVŠ: https://www.akvs.cz/pracovni-skupiny/ps-os/ 

o aktuální seznam členů  

o návrh – založit záložku se zajímavými zdroji 

Představení PS Open science 

• Navázání na práci Iniciativy OA při AKVŠ 

• Postupná integrace s Open Access manažery 

• Spolupráce s ostatními PS AKVŠ 

• Sdílení zkušeností a problémů ze svých institucí 

• Hlasování o hlavních tématech, kterým by se skupina měla věnovat: seznam témat na webu 

AKVŠ: https://www.akvs.cz/pracovni-skupiny/ps-os/  

o Výsledky z hlasování Teams (31 hlasujících) 

▪ Etické problémy publikování, predátorské časopisy a vydavatelství (23) 

▪ Zapojení knihovníků do výzkumných projektů (OP JAK apod.) (21) 

▪ Správa výzkumných dat (18) 

▪ Transformační smlouvy EIZ (18) 

▪ Repozitáře výzkumných dat (17) 

o Výsledky z hlasování osobně zúčastněných (6 hlasujících): 

▪ Repozitáře výzkumných dat (6) 

▪ Zapojení knihovníků do výzkumných projektů (OP JAK apod.) (5) 

▪ Etické problémy publikování, predátorské časopisy a vydavatelství (4) 

▪ Správa výzkumných dat (4) 

▪ Repozitáře publikační činnosti (3) 

Souhrnný výsledek hlasování-5 témat, kterými se bude PS zabývat prioritně: 

▪ Etické problémy publikování, predátorské časopisy a vydavatelství  

▪ Zapojení knihovníků do výzkumných projektů (OP JAK apod.)  

▪ Správa výzkumných dat 

▪ Repozitáře výzkumných dat 

▪ Transformační smlouvy EIZ  

Samozřejmě výsledky hlasování nepovedou k řešení pouze těchto pěti témat, vždy je v PS prostor pro 

řešení jakéhokoli aktuálního tématu týkajícího se otevřené vědy. 

http://oamanazericz.slack.com/
mailto:akvs-psos@cesnet.cz
https://www.akvs.cz/pracovni-skupiny/ps-os/
https://www.akvs.cz/pracovni-skupiny/ps-os/clenove/
https://www.akvs.cz/pracovni-skupiny/ps-os/
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Open Science v projektech: OP JAK 

• Shrnutí podmínek open access v OP JAK 

o Uložení publikace do repozitáře 

o Okamžitý otevřený přístup k publikacím a metadatům (CC-BY pro články, možnost 

striktnějších licencí pro monografie, knihy) 

o Informace o dalších souvisejících výstupech (linked data) 

• Diskuze o APC a plánování rozpočtu na APC poplatky 

o Naplánovat si do rozpočtu ideálně prostředky na pokrytí všeho 

o Ještě nejsou známé transformační smlouvy na další roky, nelze spoléhat na tokeny a 

slevy z transformačních smluv 

• Shrnutí podmínek správy dat v OP JAK 

o Data management plán 

▪ Odevzdat již při podání žádosti 

▪ Součást limitu stran studie proveditelnosti... 

▪ Bylo by dobré koordinovat přípravu DMP mezi institucemi zapojenými do 

jednotlivých konsorcií – DMP odevzdává hlavní řešitel, ale bude potřebovat 

součinnost ostatních zapojených institucí 

• Diskuze o data stewardech 

o CUNI bude sdílet prezentaci o možnostech zapojení data stewarda do struktury 

instituce – osvědčilo se toto prezentovat tajemníkům fakult a vysvětlit, co je to za 

pozici 

o V OP JAK jsou data stewardi na 0,1 FTE, ale je možné si tam napsat např. Data 

manažera, data koordinátora apod., a dát větší úvazek 

• Shrnutí nepovinných postupů open science v OP JAK 

Představení členů 

• Seznam členů je na webu AKVŠ, k 9.12.2022 má PS OS 55 členů 

• Pravidelné schůzky jednou měsíčně 

o Do konference bude zaslána informace o hlasování o termínu pravidelných schůzek – 

důraz bude na časové možnosti aktivních členů 

Diskuze 

• Shrnutí aktuální situace ohledně výzvy pro sběr dat APC monitoringu za 2021 a 2022 od 

ministryně pro vědu, výzkum a inovace  

o Valentýna Drtinová se zúčastní Setkání Výkonného Výboru AKVŠ, kde se toto téma 

bude řešit a následně bude informovat PS o dalším postupu 

• Přidání povinného údaje APC do RIV 

o Již se to řešilo při Iniciativě OA, ale nepohnulo se 

o Bylo by dobré toto zahrnout do RIV, usnadnění APC monitoringu 

o Návrh: Schůzka speciálně k APC monitoringu 

 

 

https://www.akvs.cz/pracovni-skupiny/ps-os/clenove/
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• APC u IEEE 

o Výtka: shozeno ze strany VUT a ČVUT 

o Doplnění Jan Skůpa (ČVUT): smlouva shozena, protože podmínky byly extrémně 

nevýhodné, APC by vyšly dráž než mimo smlouvu 

• Obecná připomínka k transformačním smlouvám 

o Bylo by dobré, aby byly instituce více zapojené do procesu vyjednávání 

o Nutná spolupráce s PS EIZ při AKVŠ 

 


